

TALSMANDENS GRUPPE
 SPRECHERGRUPPE
 SPOKESMAN'S GROUP
 GROUPE DU PORTE-PAROLE
 GRUPPO DEL PORTAVOCE
 BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Brussels, February 1976

MILK POWDER FOOD AID PROGRAMME FOR 1976

On 18 February the Commission adopted a communication to the Council concerning the establishment of the skimmed-milk powder food aid programme for 1976. This communication followed those already presented to the Council in November 1975 in respect of butteroil and cereals (see P-69).

It should be pointed out that for all these products the quantities earmarked for 1976 are the same as those for 1975 since the increases proposed by the Commission and endorsed by the European Parliament were not accepted by the Council when the 1976 budget was discussed. As regards skimmed-milk powder, however, the Commission has proposed that in addition to the normal programme financed from funds available under food aid appropriation, the Community should finance within the framework of measures to be taken in agriculture a supplementary programme of 200,000 t, including 150,000 t to be financed in 1976.

Requests for aid : over 200,000 t

Requests for aid in the form of skimmed-milk powder received by the Community from 34 countries or organizations (World Food Programme, Red Cross, UNICEF, UNRWA) amount at present to nearly 200,000 t.

Even if aid were concentrated on the most needy countries, the programme made possible by available budgetary resources would be too limited to meet the developing countries' requirements. This is particularly true in the case of skimmed-milk powder since the Community is virtually the sole supplier of food aid in the form of this product

The requests made to the Community comprise :

- (i) request for normal aid, involving free distribution of the product to certain sections of the population, or the sale of the product (with or without processing), the proceeds being intended to finance development projects;
- (ii) request for emergency aid for the purpose of feeding people who are victims of natural disasters or events having a serious impact on the situation in the countries concerned.

Measures proposed : concentration on the most needy countries

From the total of 55,000 t available under the 1976 programme, the Commission proposes to allocate 27,900 t directly to the requesting countries and 27,700 t to organizations, and to set aside a reserve of 4,500 t:

Of the direct aid 81 % would be allocated to the most needy countries in Asia, Africa and Latin America, the requests for normal aid having been studied on the basis of three criteria: serious nutritional need for milk, annual per capita income below \$ 300, precariousness of the external finances situation. A substantial proportion (55%) of this direct aid is intended for free distribution among the people.

The cost of this programme, which also covers certain transport and distribution costs, is estimated at approximately 36 million u.a.

Background

- The proposals concerning butteroil relate to 45,000 t to be apportioned between direct aid (19,960 t) and international organizations (21,500 t : WFP, UNICEF, UNRWA, Red Cross), with a reserve for emergencies. Cost of the programme : approximately 69 million u.a.
- The proposals concerning cereals relate to a Community programme proper amounting to 707,500 t (supplemented by bilateral measures, within the limits of the overall commitment of 1,287,000 t entered into by the Community and the Member States) the cost of which is estimated at around 97 million u.a. (see P-69, November 1975).
- Total funds available for food aid under the 1976 budget amount to 206.6 million u.a.

ALSMANDENS GRUPPE
 S.P.R.E.C.H.E.R.G.R.U.P.P.E
 S.P.O.K.E.S.M.A.N'S G.R.O.U.P
 GROUPE DU PORTE PAROLE
 GRUPPO DEL PORTAVOCHE
 BUREAU VAN DE DOORDOETTER

IRPD

**INFORMATION
 INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
 INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
 NOTA D'INFORMAZIONE
 TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, février 1976

PROGRAMME D'AIDE ALIMENTAIRE EN POUDRE DE LAIT POUR 1976

La Commission a arrêté le 18 février une communication au Conseil concernant l'établissement du programme d'aide alimentaire en lait écrémé en poudre pour 1976. Cette communication fait suite à celles dont a déjà été saisi le Conseil en novembre 1975 pour le butteroil d'une part, les céréales d'autre part (voir note P-69).

Rappelons que pour l'ensemble de ces produits, les quantités prévues pour 1976 sont les mêmes que pour 1975, le Conseil n'ayant pas accepté, lors de la discussion du budget 1976, les augmentations proposées par la Commission et appuyées par le Parlement européen. Toutefois, en ce qui concerne la poudre de lait, la Commission a proposé qu'outre le programme normal financé sur les crédits disponibles, au titre de l'aide alimentaire, la Communauté finance dans le cadre des mesures à prendre sur le plan agricole, un programme supplémentaire de 200.000 tonnes, dont 150.000 tonnes à financer en 1976.

- Les demandes d'aide : plus de 200.000 tonnes

Les demandes d'aides en poudre de lait adressées à la Communauté et provenant de 34 pays ou organismes (Programme alimentaire mondial, Croix Rouge, UNICEF, UNRWA) totalisent actuellement près de 200.000 tonnes.

Même en concentrant l'aide sur les pays les plus nécessiteux, le programme autorisé par les moyens budgétaires disponibles ne permet pas de donner aux P.V.D. une réponse adaptée à leurs besoins. Cette constatation vaut d'autant plus pour la poudre de lait, que la Communauté est pratiquement le seul fournisseur d'aide alimentaire en ce produit.

Les demandes adressées à la Communauté sont :

- . soit des demandes d'aide normale, comportant distribution gratuite du produit à certains groupes de population, ou bien vente du produit (avec ou sans transformation), les fonds de contrepartie étant destinés au financement de projet de développement;
- . soit des demandes d'aide d'urgence ayant pour objectif l'alimentation de populations victimes de catastrophes naturelles ou d'événements ayant des répercussions importantes sur la situation des pays concernés.

- Les actions proposées : concentration sur les pays les plus nécessiteux

Sur le total de 55.000 tonnes disponibles au titre du programme 1976, la Commission propose d'affecter 22.900 tonnes directement aux pays demandeurs et 27.700 tonnes aux institutions, et de prévoir une réserve de 4.500 tonnes.

Les aides directes sont affectées pour 81 % aux pays les plus nécessiteux d'Asie, d'Afrique et d'Amérique latine, l'analyse des demandes d'aide normale ayant été faite sur la base de trois critères : besoin nutritionnel important

en lait, revenu par tête inférieur à 300 dollars par an, précarité de la situation des finances extérieures. Ces aides directes sont destinées pour une part importante (55%) à la distribution gratuite aux populations.

Le coût de ce programme, qui comporte également la prise en charge de certains frais de transport et de distribution est estimé à environ 36 millions d'UC.

Rappel

- Les propositions concernant le butteroil portent sur 45.000 tonnes à répartir entre des aides directes (19.960 tonnes), des organismes internationaux (21.500 tonnes : PAM-UNICEF-UNRWA-Croix Rouge), et une réserve pour les situations d'urgence. Le coût du programme : environ 69 MUC.
- Les propositions concernant les céréales portent sur une action communautaire proprement dite de 707.500 tonnes (complétée par les actions bilatérales, à concurrence de l'engagement global de 1.287.000 tonnes souscrit par la Communauté et ses Etats membres) dont le coût est estimé à environ 97 millions d'UC (voir note P-69 - novembre 1975).
- Le total des crédits disponibles pour l'aide alimentaire au titre du budget 1976 est de 206,6 millions d'UC.